
Potrebe in 
sredstva 

Kmalu bo v javni razpravi 
predlog družbenega načrta in 
proračuna občine za leto 1964. 
Sredstva, ki letos ostanejo obči-
ni v proračunu, bodo nekoliko 
manjša , kot so bila lani in sicer 
zaradi nove delitve med politč-
no teritorialnimi enotami, potre-
be pa so iz leta v leto večje. Do 
take delitve sredstev je prišlo 
iz objektivnih razlogov, saj letos 
ni "bilo mogoče zaradi kratkega 
časa uveljaviti ustavno določilo 
o sestavi oziroma njihovi delit-
vi. 

Sredstva, ki ostanejo v prora-
čunu občine, bodo zadoščala de-
jansko za na jnu jne j še potrebe, 
skratka, za tiste službe in dejav-
nosti, ki jih je potrebno obvez-
no financirati iz občinskega pro-
računa. Zato je razumljivo, da je 
nemogoče pričakovati, da bi se 
izvajale kakšne večje negospo-
darske investicije iz proračun-
skih sredstev. Težave bodo tudi 
z dodel jevanjem sredstev druž-
benim organizacijam in društ-
vom ter krajevnim skupnostim. 

Po dosedaj predloženih pred-
logih proračuna posameznih or-
ganizacij in društev je mogoče 
zaključiti, da so potrebe znatno 
večje od denarnih zmožnosti ob-
činske skupščine oziroma razpo-
ložljivih sredstev v občinskem 
proračunu. 

Iz omenjenega izhaja, da bodo 
družbene organizacije in društva 
morale razmišljat i o i skanju 
lastnih virov dohodkov, kar pa 
je mogoče in se je že sedaj pr i 
nekater ih org. oz. društvih po-
kazalo zelo dobro. 

Ob tem gre za večjo splošno 
aktivnost tako organizacij, zla-
sti pa društev, ki lahko dobijo 
znatna, sredstva z raznimi prire-
ditvami in predstavami. Vzemi-
mo na pr imer telesnovzgojna in 
kul turna društva. Obojna imajo 
vse možnosti, da s p r i r e j an jem 
akademij , kulturnih nastopov: 
igre, pet je , glasbeni nastopi itd. 
dobijo v svoje blagajne znatno 
več sredstev, kot so jih dobila 
doslej, četudi so j im bila dana 
večja sredstva iz občinskega pro-
računa. Mladinski aktivi imajo 
lepe možnosti pr idobivanja sred-
stev s sodelovanjem pri raznih 
komunalnih delih v okviru kra-
jevnih skupnosti s tem, da mla-
dina delo opravlja brezplačno, 
kra jevna skupnost pa ji za nje-
ne splošne potrebe odstopi do-
ločena sredstva za katera se p re j 
dogovorijo. Ob koncu je potreb-
no povsod uvesti skra jno šted-
n jo tako, da bomo predvidene 
naloge opravili dobro tudi ob 
manjš ih sredstvih. Predvsem pa 
je potrebno v vseh organizaci-
jah, zlasti pa društvih poživeti 
aktivnost in z raznimi oblikami 
prireditev nadoknadi t i manjka-
joča sredstva. 
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Izdaja OBČINSKI ODBOR SZDL LENART 
Lenart, 27. februarja 1964 

zakon občine 
14. JULIJ OBČINSKI PRAZNIK? 

V razpravi je osnutek občin-
skega statuta, ki je najvišj i za-
kon občinske družbene skupno-
sti. O osnutku s ta tuta občine Le-
nar t so razpravljali tudi na zad-
nji razširjeni seji občinske skup-
ščine in občinskega odbora 
SZDL. Uvodne misli je povedal 
predsednik skupščine Edo Zor-
ko-Mihec. 

V razpravi so navzoči z občin-
skim praznikom, ki na j bi bil 
obravnavan v občinskem statu-
tu, menili, da bi bil 14. julij naj-
bolj pr imeren datum. Tega dne 
1942. leta so pripadniki Lacko-
ve partizanske čete napadli v 
Cerkvenjaku nemško žandarme-
ri jsko patrul jo. To je bil prvi 
napad na pripadnike nemških 
oboroženih sil v drugi svetovni 
vojni na ozemlju, ki spada sedaj 
pod občino Lenart. Novi da tum 
za občinski praznik je tudi bolj 
pr imeren zaradi letnega časa in 
drugih pomembnih državnih 
praznikov, ki so v tem mesecu. 
6. oktober na j bi po predlogu 
postal v pr ihodnje praznik kra-
jevne skupnosti Lenart. 

V razpravi na skupni seji 
skupščine in SZDL so menili, na j 
bi s tatut bolj konkretno obrav-
nava l odnose med samoupravni-
mi in upravnimi organi na šo-
lah. Predlagali so tudi, da bi gle-
de reorganizacije osnovnih šol 
moralo biti v s ta tutu določilo, 
da je le to mogoče napravit i edi-
no na podlagi vsestranske ana-
lize. Pri šolskem skladu bi mo-
rali bolj natančno določiti vire 
f inanciranja . Nadalje so na tej 
seji menili, da bi na j sredstva 
proračuna občine delili edino na 
podlagi dolgoročnih delovnih 
programov. To bi n a j veljalo ta-

ko za državno upravo kot druž-
bene organizacije in društva. V 
zvezi z določilom v osnutku sta-
tuta • občine, ki govori o otroš-
kem varstvu, so v razpravi pove-
dali, da je potrebno razmisliti, 
če bodo starši zmogli ekonom-
sko ceno vzgojno varstvenih 
ustanov, kakor je to rečeno v 
statutu in, če bi ne bilo bolje, 
da del bremena nosi tudi obči-
na, oziroma družba. Predlagali 
so, da bi bilo potrebno obvezno 
določiti preglede šolske in pred-
šolske mladine. Bili so tudi pred-
logi o tem, na j bi družba omo-
gočila brezplačne malice šolskih 
otrok neglede na njihovo social-
no stanje, nadal je so se v razpra-
vi zavzeli še za obvezno šolanje 
duševno zaostalih otrok. To n a j 
bi bilo določeno z občinskim 
statutom. Veliko je bilo tudi raz-
pravl jan ja o tistih določilih v 
statutu, ki se tičejo KS. Posa-
mezniki so se zavzemali za več-
ja sredstva. Nadalje so izrekli 
mnenje, da bi bilo potrebno dob-
ro premisliti, ali na j bodo v sta-
tutu občine konkretno določena 
območja krajevnih skupnosti. 

Pred skupno sejo se je skup-
ščina sestala na ločeni seji. Na 
tej seji so med drugim sprejeli 
odlok o dopolnilnem proračun-
skem prispevku. Novi odlok med 
drugim določa, da bodo poslej 
plačevali 15 odstotkov od redne-
ga proračunskega prispevka vsi 
zaposleni, ki imajo osebne do-
hodke nad 25 tisoč din mesečno. 
Ta sredstva, ki j ih bo okrog 3 
mil j one din, bodo potrebna za 
dotacijo skladu za šolstvo za 
kr i t je njegovih potreb. Odlok 
objavl jamo v današnj i številki. 

PREDVSEM ZA IZOBRAŽEVANJE 
LASTNEGA KADRA 

V KMETIJSKI ZADRUGI LENART LETOS 2,200.000 DIN ZA 
ŠTIPENDIJE 

Delovne organizacije v občini 
doslej niso posvečale dovolj skr-
bi izobraževanju lastnega kadra. 
Glede tega so največ storili v 
Kmeti jski zadrugi Lenart, k j e r 
so lani potrošili za štipendije 
lastnih in tu j ih kadrov 900 tisoč 
din, medtem ko so za letos do-
ločili za štipendije 2,200.000 din. 

To so ugotovili na zadnji skup-
ni seji občinskega komiteja ZKS 
in občinskega odbora SZDL, ka-

tere so se udeležili tudi direktor j i 
nekaterih delovnih organizacij. 

Na seji so se zavzeli za to, da 
kaže v pr ihodnje glede na slabe 
izkušnje s tu j im kadrom šolati 
predvsem delavce iz naših delov-
nih organizacij. Uveljaviti je po-
trebno prakso, da gredo v šolo 
l jud je iz prakse in se kasneje tu-
di vrača jo na svoje delovno me-
sto v delovni organizacijo, k j e r 

(Nadal jevanje na 2. s trani) 

DONA 
in nv svetil I 

Predsednik Glavnega odbora 
Socialistične zveze Jugoslavije in 
član IK CK ZKJ Lazar Kolišev-
ski je obiskal kot vodja naše 
par t i j sko državne delegacije Ma-
lij. Skupa j z ostalimi člani naše 
delegacije se je udeležil otvorit-
ve tovarne predelave sočivja v 
Bagindi, ki so jo zgradila naša 
podje t ja . Modibo Keita predsed-
nik Malija se je ob tej priliki s 
toplimi besedami zahvalil za po-
moč Jugoslavije. 

Ciperska kriza še vedno ni re-
šena. U Tant, generalni sekretar 
OZN si na moč prizadeva, da bi 
za vse zainteresirane strani našli 
na jus t reznejšo rešitev. Obsta ja 
predlog po katerem na j bi za 
varnost na Cipru skrbele sile 
združenih narodov. 

Tuji tisk zadnji čas mnogo pi« 
še o nepravilnem stališču Bon-
ske vlade, ki noče priznati vsa j 
minimalne odškodnine žr tvam 
fašističnega teror ja . Ves tisk ta-
ko stališče Bonna dokaj ostro 
obsoja. Na redni tiskovni kon-
ferenci v državnem sekretariatu 
za not ran je zadeve SFRJ je bilo 
novinarjem povedano, da bo 
predsednik alžirske republike 
Ben Bela uradno obiskal našo 
državo od 5. do 12. marca. Pred-
sednika Alžirije je na obisk v na-
šo deželo povabil predsednik 
Tito. 

Republiški in gospodarski zbor 
Socialistične republike Slovenije 
sta razpravljala o turizmu in go-
stinstvu. Zavzela sta se za večjo 
skrb vseh zainteresiranih pri na-
dal jn jem razvoju turizma pri nas. 

V Črnomlju, središču Bele Kra-
jine so proslavili 20. letnico za-
sedanja Slovenskega narodno-
osvobodilnega sveta. Na proslavi 
so bili navzoči številni predstav-
niki našega družbeno politične-
ga življenja. Med n j imi tudi Ed-
vard Kardelj , predsednik zvez-
ne skupščine, Ivan Maček, pred-
sednik slovenske skupščine, Mi-
ha Marinko, sekretar CK ZKS 
in drugi. O pomenu zasedanja 
SNOS v Črnomlju sta govorila 
Dr. Mari jan Brecelj in predsed-
nik Črnomelj ske občinske skup-
ščine. 

Ameriška vlada je sklenila 
ukiniti vojaško pomoč Jugosla-
viji, Francij i in Britaniji . Ta 
ukrep nas ne bo prizadel razen, 
da se zaost ruje jo odnosi na Ka-
ribskem področju zaradi česar 
lahko pride do nepredvidenih 
posledic. Amerika je vojaško po-
moč ukinila vsem, ki t rgu je jo s 
Kubo. 

Sodniki vrhovnega in republiš-
kega ustavnega sodišča so pred 
dnevi prisegli. Ustavna sodišča 
so že začela z rednim delom. 

V teku so priprave na svetov-
no konferenco o trgovini. O tem 
so razpravljali tudi v zvezni 
skupščini. Pred dnevi je bil v 
Colombu, glavnem mestu Cejlo-
na sestanek poslanikov v zvezi s 
pr ipravami na pr ihodnjo konfe-
renco neangažiranih držav. Pred-
videvajo, da se bo te konference, 
ki n a j bi bila letos septembra 
predvidoma v Kairu udeležene 
poleg udeleženk Beograjske kon-
ference tudi nekatere države La-
tinsek amerike in Evrope. 



42-l RM TEDNIK 
PROBLEM V 
KMETIJSTVU 

Kmetijska proizvodnja je 
verjetno ena najbolj tveganih 
in bo v zvezi z uvedbo 42-ur-
nega tednika potrebno skrbno 
proučiti vse pogoje in izdelati 
potrebne analize ter v posa-
meznih panogah kmetijske 
proizvodnje postopoma pre-
hajati na skrajšani delovni 
čas. Menim, da brez podrob-
nih dokumentarnih analiz o 
ekonomskih, finančnih in 
drugih učinkih, skrajšanega 
delovnega časa ni mogoče u-
vesti v nobeni gospodarski 
organizaciji, posebej pa še v 
kmetijstvu ne. Brezpogojno 
je potrebno sprejeti ekonom-
ske in organizacijske ukrepe 
s katerimi je nujno zagotoviti 
takšno produktivnost dela, 
da bo določena gospodarska 
organizacija lahko izpolnila 
planirani obseg proizvodnje 
in dosegla vsaj tisto raven 
osebnih dohodkov in odvaja-
la v lastne in družbene skla-
de toliko sredstev, kakor ob 
enakih pogojih dela v seda-
njem 48-urnem delovnem 
tednu. Napak bi bilo, če bi za 
skrajšanje delovnega tednika 
vzeli merilo, da smo na pri-
mer v določeni gospodarski 
organizaciji recimo v letu 
1963 za toliko in toliko pre-
segli postavljeni plan proiz-
vodnje, in da bi na podlagi 
tega enostavno prešli na 42-
urni tednik. To ni tehten po-
goj, kajti dobro vemo, da v 
večini primerov ni bila sto-
rilnost tisti element, ki je pri-
pomogel k izpolnitvi ali pre-
koračitvi plana. To še posebej 
velja za kmetijsko proizvod-
njo glede katere so največ-
krat tržni pogoji tisti, ki so 
prispevali, da je na primer 
bil dohodek presežen. V vseh 
delovnih organizacijah naj bo 
podlaga za skrajšanje delov-
nika količina proizvodnje in 
kvaliteta proizvodov, ne pa 
tržni pogoji. 

Kot vemo bo v kmetijstvu, 
predvsem pa v poljedelstvu, 
sadjarstvu in vinogradništvu 
najtežje uvesti 42-urni delav-
nik. Po mojem mnenju bo po-
trebno v omenjenih dejavno-
stih vsaj pri sedanjem načinu 
dela spomladi, poleti in jese-
ni ostati pri sedanjem delav-
niku, medtem ko so pozimi 
možnosti, da se delavnik to-
liko zmanjša, da letna delov-
na obveza kmetijskih delav-
cev ne bi presegla 42- ur te-
densko. 

Za prehod na 42-urni ted-
nik bo tudi v kmetijstvu po-
trebno poiskati notranje re-
zerve, uvesti sodobno tehni-
ko, da bo delovna storilnost 
porasla. Zemljiške površine 
bo potrebno združiti v večje 
komplekse, da ne bo nepo-
trebnega zamujanja časa z 
obdelavo rastresenih parcel. 
Na strnjenih površinah bo 
mogoča sodobna obdelava 
zemlje in večja izkoriščenost 
kmetijske mehanizacije. 

Ivo Knuplež, direktor 
KZ Zg. Ščavnica 

Ugodnosti za kmetijske proizvajalce - kooperante 
NA POVRŠINAH KZ LENART 7.300 KG KORUZE NA HA 

Prednosti proizvodnje v socia-
lističnem sektorju in na večjih 
površinah so očitne. Lani so se 
lahko vsi kmetovalci prepričali 
d a j e mogoča na več j ih kompleksih 
pridelati mnogo več in ceneje. 
Primerjava pri donosu koruze, 
pokaže, da pri ha pridelku 2700 kg, 
kolikor je povprečje v zasebnem 
sektorju kmetijstva z izjemo ko-
operantov, dosežemo 113.400 din 
dohodka, medtem ko so na povr-
šinah kmetijske zadruge Lenart 
lani pridelali na ha 7.300 kg, kar 
predstavlja 316.600 din dohodka, 
ali za 203.200 din več, kot na raz-
drobljenih površinah pri razno-
liki kmetijski proizvodnji. Pri 
2 tisoč ha se razlika v dohodku 
poveča na 406,400.000 din. Iz po-
datkov je mogoče povzeti, da je 
dejanska prednost v proizvodnji 
na velikih površinah ob upošte-
vanju vseh agrotehničnih ukre-
pov, zato je razumljivo, da mo-
ra zadruga storiti vse za čimveč-
ji odkup zemlje, na kateri bo ta-
>oj izvedla potrebne agrotehnič-

ne ukrepe za organizirano veli-
kotržno proizvodnjo. Zadruga 
bo na industrijski način proiz-
vajala krmne rastline in moč-
natih krmil, ki jih bodo lahko 
ceneje dobili tudi kmetje — ko-
operanti. 

Kmetovalci, ki nimajo lastnih 
hlevov polno zasedenih z živino, 
lahko dobijo od zadruge v pita-
n je nedopitano živino, ki jo bo-
do redili. Zadruga jim bo plače-
vala po prirastku po najvišji 

dnevni ceni, ki je trenutno za I. 
razred 275 din kg, za I. a raz-
red pa 285 din. Vsem tistim kme-
tijskim proizvajalcem, ki sklene-
jo pogodbo za kompleksno pro-
izvodnjo za več let in jo tudi 
realizirajo, prizna zadruga še 
premije 10 do 20 din pri kg pita-
ne živine. Kolikor bo takim pro-
izvajalcem zmanjkalo lastne 
krme, jo bodo lahko dobili v 
prodajalnah lenarške zadruge. 

Kmetijska zadruga Lenart nu-
di ugodne možnosti gospodar-
skega sodelovanja tudi tistim 
kmetom, ki bodo zemljo prodali 
zadrugi in ostali doma na ohiš-
nicah. Ti kmetijski proizvajalci 
imajo vse možnosti, da se spe-
cializirajo v kurjerej i oz. proiz-
vodnji ja jc in pi tanju brojlerjev. 
Kmetijska zadruga bo tem kme-
tovalcem brezplačno dobavljala 
enodnevne piščance priznanih 
pasem. Ti pa bodo zadrugi let-
no dobavili določeno količino 
ja jc oz. brojlerjev. 

Lepe možnosti se kmetom nu-
dijo tudi v sadjarski proizvod-
nji . Zadruga bo v ta namen na-
bavila 6 traktorskih škropilnic s 
katerimi bo mogoče intenzivno 
škropiti sadno drevje proti škod : 
ljivcem. KZ Lenart ima na zalogi 
nekaj manjših škropilnic na 
vprego, ki jih je pripravljena 
dati v najem skupinam sadjar-
skih proizvajalcev, če bodo skle-
nili pogodbo o dolgoročnem so-
delovanju v sadjarski proizvod-
nji. Drevje bodo lahko škropili 
sami po navodilih kmetijskih 

Predvsem za izobraževanje 
lastnega kadra 

(Nadaljevanje s 1. strani) 
so bili prej zaposleni obogateni 
s teoretičnim znanjem. Na seji 
so nadalje menili, da je potreb-
no vso skrb posvečati tudi ma-
terialni stimulaciji slušateljev 
višje pedagoške šole v Mariboru, 
ki izredno študirajo pod poseb-
no težkimi pogoji, sa j so v red-
nem delovnem razmerju na šo-
lah, k je r opravljajo tudi nadur-
no delo. 

Domala vsi diskutanti so po-
udarili, da je potrebno v vseh 
večjih delovnih organizacijah 
ustanoviti socialno kadrovske 
službe, ki na j bi realizirale kad-
rovsko politiko, ki jo morajo 
bolj načrtno in v skladu s proiz-
vodnimi programi začeti voditi 
samoupravni organi delovnih or-
ganizacij. Te službe na j bi se za-
vzemale za šolanje večjega šte-
vila strokovnjakov in za materi-
alno osnovo, ki je za to potreb-
na. Občinska skupščina na j bi v 
prihodnje šolala izključno stro-
kovnjake za lastne potrebe, med-
tem ko bi delovne organizacije 
morale za svoje potrebe odšteti 
določena sredstva in jih name-
niti za šolanje kadrov. Na zadnji 
seji komiteja in SZDL so menili, 
da na j bi si strokovno izobrazbo 
pridobili tudi tisti vodilni usluž-
benci v delovnih organizacijah, 
ki te izobrazbe nimajo, sicer je 
bolje, da prepuste svoja delovna 
mesta tistim, ki imajo potrebno 
kvalifikacijo. Posebno skrb ka-
že v prihodnje posvetiti šolanju 

strokovnjakov za potrebe turiz-
ma, gostinstva in trgovine, saj 
je prav v teh panogah premalo 
strokovno usposobljenih ljudi. 
Na zadnji seji so se diskutanti 
tudi pogovorili za izboljšanje od-
nosov v delovnih organizacijah 
do novodošlih strokovnjakov, ki 
jim čestokrat naložijo pretežko 
breme že v začetku, ki ga pa ne 
zmorejo in kasneje tudi zato za-
puščajo delovno organizacijo. 
Eden od važnih pogojev za dob-
ro počutje strokovnjakov in nji- • 
lio navezanost na delovno orga-
nizacijo je tudi primerno stano-
vanje, ki ga pa doslej nismo 
mogli vedno v celoti zagotoviti. 
Zato so se na seji zavzeli za na-
črtno gradnjo stanovanj, katerih 
število na j bo usklajeno s potre-
bami po strokovnjakih. Menili 
so tudi, da so doslej sindikalne 
podružnice, samoupravni organi 
in organizacije Zveze komuni-
stov po kadrovskih vprašanjih 
zelo malo storile in bi zato nji-
hovo aktivnost v tej smeri bilo 
potrebno izboljšati. Močno so 
se v razpravi člani komiteja in 
SZDL tudi zavzeli za to, da do-
bijo kadrovska vprašanja ustrez-
no mesto v statutih delovnih or-
ganizacij, k jer na j bi bilo to po-
dročje obdelano kolikor le mo-
goče konkretno. Posebno pozor-
nost na j bi posvetili v statutih 
še vprašanju selekcije, ki bi jo 
bilo potrebno razširiti od direk-
torjev še na ostale vodilne usluž-
bence v delovni organizaciji. 

strokovnjakov. Lenarška zadruga 
namerava tistim kmetovalcem, 
ki se bodo vključili v pogodbeno 
sadjarsko proizvodnjo za proiz-
vodnjo prvovrstnega sadja na 
daljšo dobo, kreditirati nakup 
umetnih gnojil in zaščitnih sred-
stev. Sadovnjaki so potrebni te-
meljite nege, zato jih bo kazalo 
letno na jman j petkrat poškro-
piti. Kooperacij ske odnose želi-
jo v KZ Lenart na omenjeni os-
novi vpostaviti z vsemi kmeto-
valci oz. sadjarj i , razen s tistimi 
na območjih, kjer bo zadruga 
odkupovala zemljišča. 

Obstajajo vsi pogoji, da se raz-
vijejo najboljši poslovni odnosi 
med kmetovalci —- zasebniki in 
lenarško zadrugo. Ta je poleg 
drugih ukrepov izvedla tudi spe-
cializacijo svojih kmetijskih 
strokovnjakov. Tisti, ki so dolo-
čeni za kooperacijo, nimajo od 
začetka tega leta nobene druge 
zadolžitve in je zato sedaj nji-
hova glavna naloga, da bolj in-
tenzivno pomagajo zasebnim 
kmečkim proizvajalcem pri dvi-
ganju kmetijske proizvodnje. 

Ivan Verboten 
direktor KZ 
Lenart 

UKREPI V SADJARSTVU 
V prejšnji številki smo pisali o agro-

tehničnih ukrepih, ki bi jih bilo po-
trebno storiti v travništvu, tako kot so 
to predvideli strokovnjaki in kot bo 
določal odlok, ki ga namerava občinska 
skupščina kmalu sprejeti. 

Tokrat se nekoliko pomudimo pri 
sadjarstvu. Osnovni agrotehnični ukre-
pi v sadjarstvu naj l)i se po mnenju 
strokovnjaka opravljali na t "64 ha sad-
jarskih površin. Zajeto bi bilo skupaj 
218.340 sadnih dreves. Zimsko škroplje-
nje sadnega drevja, ki ga določa te-
meljni zakon o varstvu rastlin pred bo. 
leznimi in škodljivci (Uradni list FLRJ, 
št. 26/54 j e osnovni ukrep za zaščito 
sadovnjakov pred boleznimi in škodljiv-
ci in ga morajo opraviti vsi lastniki oz. 
koristniki sadovnjakov. Za izvedbo en-
kratnega zimskega škropljenja je po-
trebno za vse nasade 34.890 kg kemič-

(nadaljevanje na 6. strani) 

MO/STt KSe. 



ŠE ENKRAT: 

Družbena prehrana 
v Lenartu 

V »Domačih novicah« štev. '5 z dne 
13. februarja 1964 priobčen cJnnek 
»Družbena prehrana še vedno neureje-
na«, j e izzval med prizadetimi precej 
pozornosti. Pisec omenjenega članka 
verjetno ni vsestransko obveščen o 
družbeni prehrani v kolektivih, ki jih 
omenja, ampak samo o stanju prehrane 
pri sindikalni podružnici KZ Lenart, ki 
j e kot zadnja v Lenartu ustanovila obrat 
družbene prehrane za člane svoje sin-
dikalne podružnice. Iz tega j e nedvoum-
no ugotoviti, da sme družbena prehra-
na pri sindikalni podružnice KZ Le-
nart kot obrat »zaprtega tipa«, nuditi 
hrano le članom sindikalne podružnice 
in bi pomenilo oskrbovati s hrano ali 
pijačo člane drugih delovnih skupnosti, 
nedovoljeno opravljanje gostinskih 
uslug. 

Po utemeljenih informacijah prejema-
jo občinski uslužbenci v bifeju njiho-
ve sindikalne podružnice dnevnd med 
delovnim časom primerne malice od 
različnih juh, golažev, kranjskih klobas, 
hrenovk in sendvičev za primerno niz-
ko ceno in, da je ta »bife« vedno fi-
nančno aktiven ter niso bila potrebna 
nobena finančna sredstva zunaj članov 
sindikalne podružnice. 

Dejansko torej nastopa vprašanje, ali 
družbena prehrana ni zgolj »družbena« 
in »pri roki« delavcu, če j e organizira-
na v dotičnem kolektivu, kot pa, če j e 
za vse koncentrirana, ki so v Lenartu 
zaposleni, le pri eni organizaciji, pri 
čemer pa nastopa vprašanje, ali j e ta 
določena organizacija upravičena oskr-
bovati s hrano in pijačami člane drugih 
delovnih skupnosti, saj bi to pomenlo 
opravljati gostinske usluge državlja-
nom in kršitev predpisov. 

K. J. 
Prav bi bilo, da svoje mnenje povedo 

še drugi, zlasti bi bilo zanimivo slišati 
glas lenarške kmetijske zadruge. Dopi-
se v tej zvezi, ki bodo kakorkoli pri-
spevali k rešitvi tega vprašanja, bomo 
radevolje objavili. 

Uredništvo 

Pisma bralcev 
Olajšave 

pri davku 
Franc Žlvko iz Spodnje Volčine 4 nam 

je poslal pismo naslednje vsebine: 
»Kakor vam je znano, je bila Voličina 

leta 1962 prizadeta po toči, ki je uničila 
precej sadnega drevja. Lanska zima je 
prav tako pripomogla k še večjemu 
uničenju sadnega d r e v j a ' n a našem po-
dročju. Uničeno sadno drevje bi morali 
odstraniti in posaditi mlada drevesca 
od katerih pa ne bo dohodka, temveč 
samo breme za kmetijstvo. Slišal sem, 
da so v drugih komunah prizadetim 
kmetovalcem priznali določene olajšave 
pri davku, predvsem tistim, ki so sa-
dovnjake obnavljali ne glede na veli-
kost površine. Zanima me, kako j e s 
to zadevo v naši komuni?« 

Odgovor občinske skupščine Lenart: 
Enkratne davčne olajšave zaradi ele-

mentarnih nezgod in začasne davčne 
oprostitve zaradi obnove sadovnjakov se 
pripoznajo davčnim zavezancem na do-
hodek od kmetjstva na podlagi enotnih 
zveznih predpisov in ne more biti v tej 
stvari razlik med občinami, okraji niti 
republikami. 

Vsem davčnim zavezancem, ki jim je 
bil dohodek od kmetijstva zaradi ele-
mentarne nezgode — toče — zmanjšan 
za več kot 25% napram njihovemu ce-
lotnemu katastrskemu dohodku, so se 
že med letom 1962 pripoznale davčne 
olajšave z odpisom dohodnine in občin-
ske doklade. Davčna olajšava se sme 
priznati samo za leto, v katerem je bi-
la elementarna nezgoda. 

Davčnim zavezancem, ki na novo za-
sadijo sadovnjake ali za več kot 20% 
obnovijo stare sadovnjake, se prizna 
začasna dvčna oprostitev za ta zemljišča 
za 8 let. To oprostitev pa mora davčni 
zavezanec sam uveljavit i s posebno 
prošnjo* najkasneje do 31. marca nasled-
njega leta po preteku leta, v katerem 
so nastali pogoji za začasno davčno 
oprostitev, sicer se doba 8 let skrajša. 

Začasna davčna oprostitev novih nasa-
dov ni pogojena na obseg površine. Za 
stvar pristojni organ pri občinski skup-
ščini Lenart te zadeve dosledno izvršu-
je. 

Šef uprave za dohodke 
Janez Kostanjevec 1. r. 

Za mladino z dokončano osemletko 
dopolnilno izobraževanje 

Na letošnji konferenci mladine 
občine Lenart so mladi prikazali 
vrsto nerešenih vprašanj, s kate-
rimi naj bi se ukvarjala mladin-
ska organizacija. Novemu pred-
sedniku občinskega komiteja ZMS 
Francu Fišerju smo v t e j zvezi 
postavili nekaj vprašanj. 

V čem je vzrok, da se mladi 
ljudje premalo zavzemajo za re-
ševanje splošnih družbenih pro-
blemov? 

Med poglavitne vzroke takega 
stanja spada premajhna angaži-
ranost mladinskih vodstev in ak-
tivov pri informiranju članst-
va o političnih in družbenih 'do-
godkih. Mladinska vodstva več-
krat sama niso kos tej zahtevni 
nalogi in bi potrebovala izdat-
nejšo pomoč ostalih družbeno po-
litičnih organizacij. V bodoče bo 
potrebno mladini odpreti per-
spektive v kmetijstvu, obrtnih 
dejavnostih, ji pomagati pri iz-
biri poklica in ji tudi sicer poma-
gati. Vse to bi bilo mogoče do-
seči na sestankih s pomočjo dru-
gih organizacij. Mladinska vod-
stva mladini večkrat ne nudijo 
tega, kar bi morala, saj so tako 
nestalna, da jim niti ne moremo 
zameriti. V prihodnje <bo potreb-
no za vodstva kadrovati zlasti 
mladino iz kmečkih vrst, saj le 
ta predstavlja večino v občini. 

Na občinski konferenci mladi-
ne je bilo precej govora o izobra-
ževanju kmečke mladine. Kaj 
namerava glede tega storiti ob-
činski komite? 

Iz dneva v dan je težje najti 
primeren poklic z nepopolno 

osemletko. Tistim mladim lju-
dem, ki niso končali osemletke, 
bo občinski komite mladine po-
magal tako, da jim omogoči do-
polnilno izobraževanje po kra-
jevnih središčih na osnovnih šo-
lah. Organizacijo tega izobraže-
vanja bo prevzela delavska uni-

Mrf mm metKKttHtt 

verza. Poskrbeli bomo tudi za 
druge oblike izobraževanja, kjer 
si bo mladina širila splošno in 
strokovno znanje. Tu mislim 
predvsem na »šole za življenje« 
in ostala predavanja v sklopu 
delavske univerze. Mladi kmeti j -
ci pa se bodo lahko strokovno 
izobraževali v »aktivih mladih 
zadružnikov«. Občinski komite 
ZMS je načelno tudi razpravljal 

o prirejanju kmetijskih tečajev, 
na katerih bi se mladinci zapo-
sleni v družbenem sektorju se-
znanili z upravljanjem strojev. 

Nekateri ugotavljajo, da je de-
lo šolskih mladinskih aktivov 
precej nenačrtno. Kaj je potreb-
no glede tega storiti? 

Za tako stanje so deloma krivi 
vaški mladinski aktivi, deloma 
pa mentorji na šolah. Občinski 
komite mladine je že sklical se-
stanek predsednikov šolskih ak-
tivov. Izdelana je bila tudi ana-
liza o učnovzgojnih uspehih v I. 
polletju za sedmi in osmi razred. 
Ker učni uspeh ni bil najboljši, 
je komite razpisal tekmovanje za 
izboljšanje učnega uspeha. 

Razmišlja občinski komite ZMS 
o organizaciji lokalnih delovnih 
akcij in kakšni so .načrti za so-
delovanje na zvezni delovni ak-
ciji? 

Komisija za delovne akcije pri 
komiteju je že razpravljala o lo-
kalnih delovnih akcijah. Mladina 
naj bi sodelovala pri gradnji 
igrišča -v Lenartu, urejevanju tu-
rističnih postojank. Predvideva-
mo tudi večjo akcijo pri regula-
ciji Pesnice. V Ščavnici bo mladi-
na pomagala pri adaptaciji pro-
svetnega doma, medtem ko bo 
lokavška mladina pomagala pri 
gradnji igrišča. Završka mladina 
pa namerava sodelovati pri ure-
jevanju okolja Maistrovega stol-
pa. Orientacijske številke o ude-
ležencih zvezne akcije iz naše 
občine še nimamo. Upamo, da bo 
število prijavljencev zadovoljivo. 

Sen za brošuro i T . . r „ 
o Slovenskih goricah ^ o v a t r g o v m a v G o c o v i 

»Ko sem zadnjič čital prispevek vaše-
ga bralca, v katerem predlaga, da bi 
prispevek Franca Sumana »Naši kraji 
po letu 1000« izdali v posebni knjigi, me 
je to vzpodbudilo, da napišem teh ne-
kaj vrstic.i 

Tako začne svoje pismo Vinko Cuček 
iz Zg. Partinja 60 in nadaljuje: »Kot 
stalen bralec Domačh novic« že od vse-
ga začetka zasledujem podlistek Franca 
Šumana, ki je zelo zanimiv in poučen. 
Zato se strinjam s predlogom, da bi 
izdali knjigo, saj bi ta obogatila zbirko 
knjig narodne zgodovine. Z dogodki pa 
bi se seznanil širši krog bralcev iz Slo-
venskih goric.< 

Trgovsko podjetje »Potrošnik« 
iz Lenarta se trudi, da bi svoje 
odjemalce čimbolj zadovoljilo. 
Na eni strani se zavzemajo za 
čimboljše cene, na drugi strani 
pa tudi posvečajo vso skrb usta-
navljanju novih trg. poslovalnic. 
Ta mesec so odprli trgovsko po-
slovalnico tudi v Gočovi, ki je 
založena z vsem kolonialnim bla-
gom. Na zalogi pa ima tudi nekaj 

tekstilnega blaga, ki ga je pri-
pripravljena dopolnjevati, če bo 
večje povpraševanje. Te dni v 
Lenartu »Potrošnik« pospešeno 
urejuje prostore za prvo SAMO-
POSTREŽNO TRGOVINO V LE-
NARŠKI OBČINI. Nova trgovi-
na bo, kakor kaže, urejena do 
15. marca, ko naj bi jo predali 
v promet. Na sliki: notranjost 
trgovine v Gočovi. 

Skupščina občine Lenart razpisu-
je za 5. marec 1964 ob 9. uri za 
rušenje zgradbe v Lenartu, Rad-
gonska cesta 2 

j a v n o l i c i t a c i j o 
Pogoji za rušenje so razvidni v 

pisarni skupščine občine Lenart, 
soba štev. 21/11 pri gradbenem re-
ferentu tov. KURECIC SLAVKU. 

Načelnik oddelka za 
gospodarstvo in finance 
Franjo Muršec 1. r. 

IŠČEM žnesko, ki bi 8 ur dnevno 
pazila na otroka. Naslov v upra-
vi lista. 



Benedikt 

MNOGO ZAMISLI, MNOGO ŽELJA, 
KI SE POČASI URESNIČUJEJO 

V Benediktu, kamor nas je to-
krat vodila pot, imajo zares mno-
go pametnih in hvalevrednih za-
misli in želja, ki pa se le počasi 
uresničujejo. Uresničevanje nj i-
hovih zamisli pa je seveda pred-

vsem odvisno od njih samih, 
skratka od prebivalcev tega pre-
dela, aktivnosti krajevne skupno-
sti in drugih družbeno političnih 
organizacij in društev v tem kra-
ju. Posamezne organizacije in dru-
štva so sicer dosegle lepe uspehe, 
zlasti se lahko pohvali prosvetno 
društvo, lovska družina in še ne-
katere druge. Najmanj uresniče-
nih zamisli pa je s področja tu-
rizma, o čemer smo se ob tej pri-
liki pogovarjali s tov. Josipom 
Merdausom, šolskim upraviteljem. 
Beseda je nanesla tudi na delo 
prosvetnega društva, lovske dru-
žine in nekaterih drugih organi-
zacij. Pogovarjali smo se o komu-
nalni dejavnosti in še marsičem. 
Sicer pa preidimo na konkretno 
obravnavanje. Se prej pa velja 
poudariti, da so vsi krajevni fak-
torji poklicani za čimprejšnje ure-
sničevanje njihovih zamisli koli-
kor je le mogoče z lastnimi sred-
stvi. In prav v turizmu je mogoče 
marsikaj storiti z lastnimi sred-
stvi, katerih vložitev pa se bogato 
obrestuje. 

DVORANO SO ADAPTIRALI 
Prosvetno društvo v Benediktu 

je nedvomno doseglo lepe uspehe, 
zlasti pa se le ti kažejo pri ob-
novi njihove prej stare in nepri-
merno urejene dvorane. Člani 
društva so uvideli, da ni izgledov 
za gradnjo novega kulturnega do-
ma, zato so se lotili obnove stare-
ga. Dvorano v prosvetnem domu 
so zato uredili znotraj in zunaj. V 
dvorani so tudi položili novi pod, 
namestili nove zavese, precej iz-
boljšali razsvetljavo in uredili 
gretje, ki prej ni bilo zadovoljivo-
Sedaj je mogoče prireditve pripra-
viti ob vsakem času. 

Za adaptacijo kulturnega doma 
v Benediktu, ki je zelo privlačen 
tudi na zunaj, so porabili 260 tisoč 

din deloma iz sredstev prosvetne-
ga društva, deloma pa iz krajev-
nega samoprispevka. Člani dru-
štva in ostali so opravili v vred-
nosti 60 tisoč din prostovoljnega 
dela pri urejanju dvorane. 

PREDVAJAJO OZKOTRACNE 
FILME 

Porsvetno društvo oziroma os-
novna šola v Benediktu ima ozko-
tračni kinoprojektor, ki je bil do 
nedavnega slabo izkoriščen, saj so 
ga v glavnem uporabljali samo za 
šolske kino predstave, s katerimi 

V Benediktu Slov. goricah 
že nekaj časa govorijo o mož-
nostih razvoja turizma v tem 
kraju. Da bi izvedeli bolj po-
drobno o tem, smo šolskemu 
upravitelju tovarišu Josipu 
Merdausu postavili tole vpra-
šanje: 

Kakšni so v Benediktu po-
goji za razvoj? 

Josip Merdaus: Benedikt 
ima vsestranske pogoje za 
razvoj turizma. Med te sodi 
med drugim severna magi-
strala. ki pelje skozi kraj in 
izredno lepa okolica, ki je ni 
mogoče najti v vsakem kra-
ju. Po mojem bi bile najbolj 
zanimive turistične točke pri 
Treh kraljih in v Stajngrovi. 
Pri Treh kraljih stoji zgodo-
vinska cerkev, ki je praktično 
neizkoriščena. S preureditvijo 
bi bilo mogoče stolp te cerk-
ve preurediti v privlačen raz-
gledni stolp. Od tam bi se 
verjetno videlo daleč naokoli. 
Morebiti celo onkraj meje in 
še dalje, seveda ob lepem vre-
menu. Do Treh kraljev sicer 
za enkrat ni primerne poti, ki 

so popestrili pouk na šoli. Sedaj 
pa imajo redne tedenske kino 
predstave za občinstvo. Kino 
predstave so ob nedeljah, predva-
jajo pa razne zanimive celove-
černe filme. Pravijo, da so kino 
predstave dobro obiskane pred-
vsem zaradi dobrih filmov, ki jih 
dobivajo od distribucijskega pod-
jetja »Vesna« iz Ljubljane. Poleg 
drugih filmov so doslej vrteli v 
njihovem kinu -Alžirsko Džami-
jo« (požela je veliko odobravanje 
občinstva), »Prvi dan miru«, in 
»Balado o trobenti in oblaku«. 

Za enkrat se še niso odločili, če 
bodo v benediškem kinu z redni-
mi kino predstavami nadaljevali 
tudi v poletnem času, ko je na po-
deželju precej dela. Ce bo obisk 
kolikor le mogoče dober, bodo fil-
me vsekakor vrteli tudi poleti ob 
nedeljah, verjetno kako uro kas-
neje. Sedaj jih vrtijo ob 19. uri. 

Filmsko aparaturo pa znajo v 
Benediktu tudi drugače izkoristiti. 
Služi jim kot odlično informativno 
sredstvo za razne sestanke, prire-
ditve, predavanja in tečaje. 

ZAHTEVAMO NOVA 
STANOVANJA! 

Benediški učitelji, zlasti pa ne-
kateri, zares upravičeno postav-
ljajo zahtevo po novih učiteljskih 
stanovanjih. Vse dosedaj so prosili 
in jadovali za stanovanji, sedaj po 
tolikih letih nedograjenega za-
družnega doma pa lahko upravi-
čeno postavijo zahtevo po primer-
nem stanovanju, ki ga zaslužijo 

TURIZEM NA TAPETI 

bi jo veljalo urediti. Za pešce 
so pa dokaj prikladne stopni-
ce, ki vodijo z občinske ceste 

do cerkve oziroma vasi in jih 
je svojčas krajevni odbor 
precej popravil. 

tudi zaradi nesebičnega družbeno 
političnega delovanja v kraju, ki 
sicer nima rožnatih pogojev za 
kakršnokoli izživljanje in udej-
stvovanje. Vse kaže, da se bo nji-
hova želja letos le uresničila, saj 
lenarško gradbeno podjetje te dni 
pospešeno ut r ju je podpornike v 
zadružnem domu, da bo lahko za-
čelo v prvem nadstropju z ure-
jevanjem stanovanj. Prizadeti uči-
telji ob tem mislijo na to, da bodo 
stanovanja v zadružnem domu že 
to leto pripravljena za vselitev. 
Prihodnje leto pa je mogoče pri-
čakovati dokončno obnovo zadruž-
nega doma in vselitev benediške 
trgovine v nove in sodobne pro-
store. V zadružni dom se bosta 
preselila tudi pošta in krajevni 
urad. 

# ZACELI SO Z IZDELAVO 
STATUTA KRAJEVNE 

SKUPNOSTI 
Krajevna skupnost v Bnediktu 

je pred kratkim izvolila svoj svet 
in potrebne komisije. Najbolj de-
lavna je trenutno komisija za iz-
delavo statuta krajevne skupno-
sti, ki je že začela s svojim delom. 
Prvi členi osnutka statuta so že 
napisani. Preden so se v KS Be-
nedikt lotili sestave osnutka sta-
tuta, so zbrali vrsto gradiva o sta-
nju in potrebah v njihovem kraju. 
Poslužujejo pa se tudi ustave in 
ostalega gradiva, ki je bilo objav-
ljeno v zvezi z ustavo. Bogate na-
potke so dobili na posebnem po-
svetovanju pri občinski skupščini, 
kjer so veliko govorili o konkret-
nosti statutov KS. Komisija za 
statut, ki jo sestavljajo Vlado Do-
manjko, predsednik krajevne 
skupnosti, Alojz Širaj, predsednik 
KO SZDL, Josip Merdaus, sekre-
tar OO ZKS in predstavnika za-
druge Franc Kovačič in Lizika 
Lorber. je že v začetku naletela 
na nekatere težave. Problem na-
stopa predvsem pri virih financi-
ranja najrazličnejših krajevnih 
dejavnosti. Radi bi, da bi občinski 

Druga, morda celo bolj po-
membna postojanka za turi-
ste pa naj bi bila v Stajngro-
vi, kjer turisti in izletniki ni-
so več redek pojav. Le ti se 
radi ustavljajo ob zidanici, ki 
kdove koliko let kraljuje v 
tem kraju. V zidanici točijo 
pristno vino iz okoliških vi-
nogradov, ki se razprostirajo 
daleč naokrog in na turista 
napravijo zares lep vtis, saj 
ima občubtek, da je v pravi 
»gorici«. Od zidanice je mo-
goče videti v Negovo, Gradiš-
če in Cerkvenjak. Seveda bi 
veljalo tako v Stajngrovi kot 
pri Treh kraljih urediti manj-
še gostišče, ki bi bilo založe-
no z domačimi jedmi, kakor 
so meso iz tunjke, gibanice in 
drugo. Za razvoj turizma bo 
potrebno poskrbeti v Bene-
diktu tudi nekaj sob za tujce, 
ki se sedaj nimajo preko noči 
kam dati. Navsezadnje pa bo 
veljalo končno urediti okoli-
co kulturnega in zadružnega 
doma. Skratka vse to bo lah-
ko vplivalo na boljše počutje 
turistov v naših krajih. 

Novo kulturno in gospodarsko središče Benedikt urejajo — Pred 
kratkim je PD Benedikt uredilo kulturni dom (na sliki v sredini), 
sedaj pa GP Lenart ureja zadružni dom (na sliki levo). Tu kaj se 

ustvarja novo središče Benedikta. 

Turistično privlačna zidanica v Stajngrovi 



statut bolj konkretno določil vire 
financiranja, da bi KS lahko s 
svojim statutom bolj določeno po-
vedala perspektivo nadaljnjega 
razvoja kraja. 

ODKOD DENAR? 

KS ima sredstva iz KS za ure-
ditev svojih cest, poti, mostov, 
vendar so ji letos sredstva zmanj-
kala za dokončanje del na cestah 
Benedikt—Drvanja in Benedikt— 
Negova. Obe cesti pa sta po nji-
hovem mnenju zelo pomembni, ne 
samo za kraj, temveč za celotno 
občino. Prva predvsem iz gospo-
darskega, druga pa turističnega 
vidika. V obe cesti je-bilo lani 
vloženega iz krajevnega samopri-
spevka 1,200.000 din. Čeprav se 
lanski prispevek zdi dokaj visok, 
ni tak, saj je lani krajevni odbor 

imel več sredstev še iz prejšnjih 
let, medtem ko letos KS razpola-
ga samo z letošnjimi sredstvi in bo 
zato financiranje tembolj pereče. 
Lani je izdatno pomagala tudi le-
narška zadruga. Nekaj pa je pri-
maknil celo sklad za gozdarstvo. 
Letos pa baje od teh strani ni pri-
čakovati večje pomoči. 

ZDRAVNIKA BI RADI 
V Benediktu so uredili postajo 

prve pomoči, ki je bogato oprem-
ljena. Sedaj pa nekateri pravijo, 
da bi kazalo razmišljati o občas-
nem obiskovanju zdravnika v nji-
hovem kraju, ker so prostori na 
razpolago. Zavzemajo se tudi za 
zobozdravstvene usluge v samem 
kraju. 

V beležnici je ostalo še precej, 
vendar je prostor žal omejen, za-
to pa kaj več še prihodnjič. 
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= Marija Moze: | 

Za »Bagatove« šiviljske tečaje 
je veliko zanimanje 

E Slučajno smo se to pot v E 
E Benediktu dobili na kratek E 
= p o m e n e k s tov. Marijo Moze 
E iz Maribora, ki je za naše 
= bralce odgovorila na nekaj 
E vprašanj. 
E Po kakšnih opravkih ste v 
| Benediktu? 
| Tukaj vodim šiviljski tečaj 
= za gospodinje iz Benedikta in 
E ožje okolice. Tečaj je priredi-
= la znana jugoslovanska tovar-
| na šivalnih strojev »Bagat« 
| iz Zadra. Obiskuje ga 50 te-
E čajnic, ki so za šivanje zelo 
E navdušene. 
E Kdo pa je dal iniciativo za 
E tečaj? 

Tovarišica Marija Guzej 
E hodi na tečaj vezenja v Mari-
ji bor, pa sem se tam z njo se-
| znanila. Priporočila sem ji, 
j§ da bi bil tak tečaj potreben 
E tudi v Benediktu. Ona je to 
= v celoti razumela in tako je 
E prišlo do prvega tečaja v or-
= ganizaciji »Bagata« v občini 
= Lenart. 

Kaj tečajnice pridobijo v 
= tečaju in kako dolgo traja? 
| Tečajnice se predvsem se-
ji: znani j o z ustrojem in delova-
E njem šivalnega stroja »Ba-
E gat«, Šivati se naučijo tudi ti-
si ste, ki še nikdar niso sedele 
E za šivalnim strojem. Obisko-
E valke tečaja izdelujejo tudi 
I sedem različnih krojev. Na 
E tečaju jih naučim šivanja 
E najbolj potrebnih oblačil v 
| družini. Tiste, ki pa se pose-
E bej zavzemajo, pa lahko po 
E tečaju doma sešijejo tudi za-
E htevnejše oblačilo. Tečaj tra-
E j a 60 ur in sicer 5 krat teden-
E sko po tri in pol ure. 

Do kod sega vaš delokrog? 
Moj delokrog pa sega zelo 

daleč. Dosedaj sem vodila ši-
viljske tečaje med drugim v 
Murski Soboti, Puli in Roga-
ški Slatini. Moram povedati, 
da je za »Bagatove-« šiviljske 
tečaje povsod veliko zanima-
nje. Zelo bi me veselilo, če bi 
pripravili tak tečaj tudi v 
drugih krajih lenarške obči-
ne. Nekaj govorijo, da bo te-
čaj v Cerkvenjaku, pa ne 
vem, če bo zares. Prav bi bilo, 
da jih je čimveč. Jaz jih bom 
rade volje vodila. 

Marjan-Jože Tratar 

l/tisi s ftfftffocofcfa 
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Veseli pust v Lenartu 
KURENTI IZ PTUJA 

Letos je bilo za pusta kar se 
da veselo. Gostišča so prirejala 
veselice z maškaradami in točila 
pristne pijače in nudila v nekaj 
primerih domače specialitete. Po-
sebno presenečenje pa je pripra-
vila krajevna organizacija SZDL 
v Selcih, kjer so se sami spom-
nili in organizirali več kilomet-
rov dolg pohod po ptujski in le- . 
narški občini. V pohodu so so-

delovali Kurenti z Dravskega po-
lja, ljudski ^plesalci iz Selc in 
okolice. Postavile pa so se tudi 
razne maškare, ki so ljudi na ve-
liko razveseljevale. Posebno lepo 
je bilo v Lenartu, kjer so Kuren-
ti in njihovo spremstvo rajali in 
zvonkljali. 

Lep sprevod maškar so letos 
pripravili tudi otroci iz vzgojno 
varstvene ustanove v Lenartu. 

(6) P O I T A L I J I 
Ker smo bili tujci 

so nam fička usposobili za na-
dal jn jo vožnjo do drugega do-
poldneva. Med mnogimi avtomo-
bili raznih oznak je bil edini naš 
z jugoslovansko oznako v spre-
jemni hali. Po mestu smo se na-
potili deloma peš deloma pa s 
tramvajem. Marsikaj je tukaj-
videti, posebno zanimiv pa je 
avtomobilski muzej. Zanimivo si 
je ogledati tudi tehnični muzej, 
več galerdij in spomenikov ter 
parkov. Po napornem sprehodu 
skozi mesto smo bili zelo utru-
jeni in smo zaspali kot ubiti. 
Nič nismo slišali hrupnega mest-
nega prometa, ki se je odvijal 
pod našim oknom pod arkada-
mi hotela La Patria. 

PREKO LIGURIJSKIH ALP IN 
OB LIGURIJSKEM MORJU 

Proti popoldnevu smo krenili 
na pot v objem Ligurijskih alp, 
ki so se dvigale pred nami. Res 
je, da smo že komaj čakali, da 
se malo ohladimo, saj nas je pot 
ob severnih italijanskih jezerih 
močno razgrela. Tukaj se je ce-
sta lepo vijugala v same gore, 
zelen, z lepimi kraji, znameniti-
mi po turizmu. Ustavili smo se 
na pobočju v prijaznem kra ju 
Bagnasca, ki slovi po bogatem 
lovu, saj je med gozdovi. Ko smo 
se ustavili, nas je v srbohrvašči-
ni nagovoril domačin, starejši 
človek, kovač po poklicu, ki se 
je takoj pohvalil, da je bil ob 
prvi svetovni vojni v Beogradu 
in, da še malo zna po naše. Po-
vedal je še, da semkaj poredko 
zaide kak avto z jugoslovansko 
oznako, zato je bil srečanja z 
nami tembolj vesel. Pozna Tita, 
ki ga je močno pohvalil. 

Drugo jutro smo se zagrizli v 
Ligurijske alpe in vrh. Prelaz 
smo dosegli v višini 700 metrov, 
kjer je črpalka in gostišče. Pod 
nami se je kopalo Sredozemsko 
ter njegovo Ligurijsko morje. Za 
hip smo zavili po cestah lepe 
Imperie glavnega mesta ter po-
krajinice in tako imenovane »De-
želice cvetja«. Ogledali smo si 
tudi obalo, ki jo imenujejo »Ri-
viera dei fiori«. Obala se razteza 
vse do francoske meje do Venti-
miglie, kamor nas je vodila pot. 
Dobrih 30 km smo potem poto-
vali skozi znana letoviška mesta 
s kopališči in cvetjem — nagelj-
ni, ki jih na veliko prodaja jo na 
svetovnem trgu. 

V San Remu smo se ustavili in 
se od tukaj obrnili nazaj na pot 
po Ligurih. Iskali smo motive za 
našo fotografsko kamero. V tem 
ljudskem vrvežu smo bili kar 
nekam odveč, zato smo z našim 
fičkom krenili proti Imperii ter 
naprej skozi Diano Marino, Alas-
sio, Loano in Savono do drugega 
središča Ligurskega morja, ki no-
si od tukaj ime Ponente, sicer pa 
je razgled bil podoben tistemu 
v San Remu in drugod. Približe-
vali smo se Genovi, veliki, naj-
večji italijanski sredozemski lu-
ki ter ob največjem prometnem 
vrvežu, ko meščani odhajajo do-
mov z dela, se komaj vrinili v 

strašanski promet, pravi kaos, ki 
ga tudi prometni stražniki niso 
mogli dovolj dobro urejevati. Po 
zaslugi našega Mirka smo se le 
po debeli uri znašli v strogem cen-
tru mesta na parkirnem prostoru 
prav pred vrati Sv. Andreja, kjer 
je tudi začetek starega in novega 
mesta. Tukaj je bilo treba tudi 
najti stanovanje, pa je bilo kar 
vse skupaj v bližini. Imeli smo 
srečo. Po »domači večerji« smo 
se sprehodili po razsvetljenem 
mestu, šli k obali, v luko, med 
mornarje, trgovce ter številne 
sprehajalce. Bili smo tukaj na 
predvečer 25. julija 20 letnice 
padca Mussolinija in z njim fa-
šizma v Italiji. Številni letaki, 
plakati, radio, pa časopisi so ta 
dan dovolj prepričljivo proslav-
ljali napovedujoč mitinge, prosla-
ve, zbore, koncerte, obenem pa 
so opozarjali mladino naj ne na-
seda vabilom .neofašistov, ki jih 
je tod še precej. 

Popoldne naslednjega dne smo 
zopet krenili naprej ob dru-
gi strani velikega Genovske-
ga zaliva in Ligurijske obale, ki 
nosi ime Levante. Nekaj časa nas 
je spremljalo morje in ob njem 
številna kopališča od katerih mi 
je najbolj ostalo v spomina 
Rappallo, znano iz dni po drugi 
svetovni vojni, ko smo tukaj iz-
gubili na »mirovni konferenci'! 
našo lepo Primorsko. Sedaj se 
tukaj zabavajo bogati domačini 
in tujci. Pri Sestri Levante smo 
zapustili _ morje in se povzpeli 
malo "na'breg med gozdove, xjer 
smo našli prijetno senco ob ce-
sti in si pripravili kosilo. Mimo 
nas so hiteli avtomobili v obe 
smeri in nas pozdravljali. Kma-
lu smo dobili soseda nekega 
Francoza. 

Pri večji trgovski luki La Spe-
zia smo se zopet približali mor-
ju in se malo sprehodili ob oba-
li, med palmami, ,po aveniji sa-
mih oleandrov,, med mornarji, 
stojnicami in turisti. Zdelo se mi 
je, kot da sem v Splitu. 

V morje se spušča kot mali 
polotok znani Portovenero, ki je 
bil nekdaj začetek te velike lu-
ke in je danes samo še muzej in 
turistična posebnost. Tudi neka 
popevka poje o tem lepem kraju 
na Levantu. Ta večni in ne-
usmiljeni čas nas je preganjal na-
pre j in naprej, da smo lahko le 
bežno opazovali kraje in mesta. 
Posebno sem si zapomnil Carrare, 
kjer kopljejo znani marmor, s 
katerim gradijo stavbe in spo-
menike. Sploh smo na vsej juž-
ni poti opazili precej delavnic, 
kjer so iz tega marmorja izdelo-
vali razne kipce in jih proda-
jali mimoidočim. Skoraj 15 km 
dolga obala do Viareggia je bila 
posuta z raznobarvnimi šotori, 
kabinami in naselji, ki so imela 
tudi taka imena: Trst, Dalmacia, 
Istra in podobna. 

(Se nadaljuje) 



Delavska univerza občine Lenart 

Rokovnik za mesec marec 1964 
Predavatelj Naslov predavanja Kraj 

predavanja Datum Čas 

Muršec Franjo Koncepcija sodobne vojne Cerkvenjak 3. 3. 19 
Senica Branko Potovanje okrog sveta Zg. Ščavnica 3. 3. 19 
Muršec Franjo Koncepcija sodobne vojne Gradišče 4. 3. 19 
Senica Branko Potovanje okrog sveta Voličina 4. 3. 19 
Muršec Franjo Koncepcija sodobne vojne Benedikt 5. 3. 19 
Senica Branko Potovanje okrog sveta Jurov. dol 5. 3. 19 

Vloga in org. civil. zaščite Lokavec 6. 3. 19 
Vloga in org. civil. zaščite * Zg. Ščavnica 10. 3. 19 
Vloga in org. civil. zaščite Gradišče 11. 3. 19 

Senica Branko Potovanje okrog sveta Voličina 11. 3. 19 
Vloga in org. civil. zaščite Benedikt 11. 3 19 

Senica Branko Potovanje okrog sveta Jurov. dol 12. 3 19 
Senica Branko Potovanje okrog sveta Lokavec 13. 3 19 
Senica Branko Potovanje okrog sveta Zg. Ščavnica 17. 3. 19 

Vloga in org. civil. zaščite Cerkvenjak 17. 3 19 
Senica Branko Potovanje okrog sveta Gradišče 18. 3. 19 

Vloga in org. civil. zaščite Voličina 18. 3. 19 
Kelhar Ivan Rentabilitetna uporaba 

19 umetnih gnojil Benedikt 19. 3. 19 
Vloga in org. civil. zaščite Jurov. dol 19. 3. 19 

dr. Gaberšček Strokovna in nestr. pomoč 
Lenart 19 Franc poškodovanemu človeku Lenart 20. 3. 19 

Senica Branko Potovanje okrog sveta Lokavec 20. 3. 19 

Senica Branko Potovanje okrog sveta Cerkvenjak 24. 3. 19 
Senica Branko Potovanjo okrog sveta Gradišče 25. 3. 19 
Senica Branko Potovanje okrog sveta Cerkvenjak 31. 3. 19 
Senica Branko Potovanje okrog sveta Benedikt 2. 4. 19 
Senica Branko Vloga in org. civil. zaščite Benedikt 9. 4. 19 

Ukrepi v sadjarstvu 
(Nadaljevanje z 2. strani) 

nih sredstev. Kmetijski zadrugi Lenart 
in Zg. Ščavnica naj bi za uspešno iz-
vedbo zimskega škropljenja nabavili 5 
motornih škropilnic. Zimsko škropivo 
olajšajo nova škropiva kot so oleodia-
zinom in druga s katerimi je mogoče 
škropiti v močnejši koncentraciji, ko so 
brstje že odpira. Za škropljenje oine-

Ce je tedaj taka dovodna žica 
ali faza poškodovana, kar se ka j 
rado pripeti, predvsem tam, k je r 
je prikl jučena k potrošniku, je 
naše telo v nevarnosti. Ce smo 
se take žice oziroma električne 
naprave nevede dotaknili, je po-
stalo naše telo prevodnik preko 
katerega je stekel električni tok 
v zemljo, po n j e j pa nazaj do 
svojega izvora. Posledica tega pa 
četudi kra tkotra jnega prehoda 
električnega toka preko našega 
telesa, je skora j vselej smrt . Da 
do ka j takega ne pride, je pr i 
potrošnikih, tako pri električnih 
štedilnikih, hladilnikih, pralnih 
strojih in podobno, ure jena 
ozemljitev. Omenjeni potrošniki 
imajo posebne vrste vtikačev, ki 
j im pravimo »šuko« vtikač. Be-
seda šuko, pomeni varnostni 
kontakt . To je posebne vrste vti-
kač, ki ima razen dovodnih žic, 
še priklop na ozemljitev. Za 
ozemljitev je po navadi rdeče 
izolirana bakrena žica. Preko 
n j e dobi električni tok spoj z 
zemljo kadar pride pri potroš-
niku do kake okvare radi poško-
dovane faze in podobno. V tem 
pr imeru sicer pregori varovalka, 
vendar človek je izven nevarno-
sti; sa j zanj ne na jdemo nado-
mestila, ker nam mnogo pomeni 
kot pr i ja tel j , družinski član in 
kot tak član naše družbe. 

ELEKTRIKA KOT PRIJATELJ 
IN SOVRAŽNIK 

Mnogo je bilo o tem že pisano 
in povedano v radijskih poroči-
lih, v dnevnem časopisju in v 

njenega števila drevesc z 5S motornimi 
škropilnicami in 54 agregati (toliko jili 
posedujeta obe zadrugi) je potrebnih IS 
škropilnih dni, če bi bilo primerno vre-
me, siccr pa nekaj dni več. 

Sadno drevje je potrebno škropiti 
ekipno, da ne bo nepotrebnega čakanja 
in premikov. 

V večjih in strnjenih nasadih ter na 

raznih revijah, vendar vse kaže, 
da je o tem, kako se obvarujemo 
nesreč p r i uporabi električnega 
toka, t reba še spregovoriti. Ne-
sreče in škoda, ki pri tem nasta-
ne, je neprecenljiva in ter ja mno-
go človeških žrtev. Zato polagaj-
mo pri pravilni uporabi elektrike 
več pozornosti in odklanjajmo 
pravočasno vse napake, ki so po-
gosto vzrok raznim nesrečam. 

Nesreče, ki nas ta ja jo zaradi 
nepravilnega ravnanja z električ-
nim tokom, so v glavnem dvoj-
ne. V prvem primeru je električ-
ni tok neposredni vzrok pri ne-
srečah, zaradi katerih človek lah-
ko tudi umre ali pa v dragem 
primeru, ko lahko električni tok 
povzroči ogromno škodo pri po-
žarih in drugih nezgodah. Člo-
veško telo je sicer slab prevodnik 
električnega toka, vsa j za nizko 
napetost to velja. Toda tok, ki 
ima nad 100 voltov napetosti, je 
tudi našemu telesu lahko že 
smrtno nevaren, vemo pa, da je 
v našem električnem omrežju 
napetost 220 voltov, torej enkrat 
več. Razumljivo je, da je naše te-
lo po takem stalno izpostavljeno 
nevarnosti, ko opravljamo z elek-
triko. Ce tedaj pride do nepo-
srednega dotika električnega to-
ka z našim telesom, steče po naj-
bližji poti preko njega elektrika. 
Pri prehodiu skozi naše telo pa 
povzroči krčenje mišic, ki je mno-
go močnejše od tistega krčenja, 
ki ga telo samohotno opravi. Kr-
či so ob prehodu elektrike skozi 
naše telo tako močni, da nam sti-
sne pesti, ki jih ne moremo odpre-

sadjarsko perspektivnih predelih, kjer 
je mogoče sadjarstvo intenzivirati, pa 
bo poleg zimskega potrebno izvajati še 
dvakratno letno škropljenje. Poletno 
škropljenje bi se naj izvajalo predvsem 
v Selcih, Rogozici. Stražeh, Dolgih nji-
vah, na Cremljenšaku in Nadbišecu 
in na višje ležečih predelih v Sp. in 
Zg. Voličini. Dvakrat letno naj bi škro-
pili tudi v Sp. in Zg. Partinju, Vardi, 
Malni, Jurovskem dolu in Sp. ter 7.g. 
Gasteraju izvzemši dolinske predele. 
Tretji sadjarski okoliš naj bi bil v Zg. 
Zerjavcili, /.g. in Sp. Porčiču ter vSp. 
Zerjavcili, Dvakrat letno škropljenje bi 
bilo tudi potrebno v Beneditku, Treh 
Kraljih, Cerkvenjaku, Kadrencih, An-
drencih. Bregovi, Vaneti, Cenkovi, Ko-
marnici, Cogetincih, Oseku, Lokavcu, 
Krivem vrhu. Krembergu in Ledineku. 
V vseh teh krajih pa so seveda izvzeti 
dolinski predeli. Na območju lenarške 
občine utrpijo sadjarji vsako leto zara-
di škodljivcev sadnega drevja za 149 mi-
lijonov din škode, kar predstavlja velik 
izpad narodnega dohodka. Pri dobro 
opravljenem zimskem in dvakratnem 
letnem škropljenju bi lahko pridelali 
vsaj 75 odstotkov namiznega in 25 od-
stotkov industrijskega sadja. Sedaj pa 
jo ta odnos obraten. 

Naslednji podatki nam pokažejo, 
kakšno nihanje je bilo zabeleženo v 
zadnjih letili v sadjarski proizvodnji. 
Leta 1059 je bil družbeni dohodek v 
sadjarstvu 57 milijonov, leto dni kasne-
je 298 milijonov, 1960 leta pa 55 mili-
jonov din. 1961 leta se j e dohodek iz 
sadjarstva povzpel na 245 milijonom, 
naslednje leto pa se je zmanjšal na 80 
milijonov, medtem ko se je lani povečal 
na 216 milijonov din. Na delno nihanje 
sadjarsko proizvodnje so precej vpliva-
le tudi elementarne nezgode, vendar j e 
bistveni vzrok v primitivni sadjarski 
proizvodnji. Gnojenje sadovnjakov s 4 
do 6 kg mineralnih gnojil na kolobar 
drevesa in 40 kg na ha ostalih površin 
sadovnjaka, kjer se prideluje krma, 
bi, kot so pokazali dosedanji poizkusi 
lahko pridelek sadja povečali za 50 do 100 
odstotkov. Sedaj je povprečen pridelek 
sadja na drevo 50 kg. Po izvršenih ukre-
pih bi se količina pridelka na drevo 
jahko enkratno povečala ali za 5,690.000 
kg. 

Če računamo, da stane kg sadja >0 
din, bi se ob predvidenih ukrepih lah-
ko dohodek iz sadjarstva letno pove-
čal za 109 milijonov din. 

ti zlasti še tedaj, če smo prijeli 
za žico, ki ni zavarovana in je v 
n je j tok. Pri tem splošnem krču, 
ki nastaja v našem telesu, je naj-
hujš i smrtonosni krč, ki se loti 
srca in s tem uniči naše življenje. 

O lastnosti in posledicah elek-
trike so l jud je vedeli že v pred-
zgodovinski dobi, ko jim je stre-
la, ki je švignila izpod neba na-
redila ogromno škodo. Seveda so 
si tedaj l judje vse to po svoje 
razlagali in prepričani so bili, da 
je to maščevanje neke višje sile 
nad človeškim rodom. Precej več 
o elektriki 'so že vedeli v starem 
veku Egipčani. V svojih svetiščih 
so imeli skrinjam podobne zabo-
je (v svojstvu lajdenske stekle-
nice) z veliko množino elektrike. 
Pri neprevidnem odpiranju take 
skrinje je iz n j e skočila električ-
na iskra in ubila človeka, ki je 
stal ob nje j . 

Danes so pogoste nesreče po 
elektriki zaradi slabo izoliranih 
ali poškodovanih žic. Za vsak po-
trošnik električnega toka (kuhal-
nik, likalnik, el. peč in podobno) 
je potrebna dovodna žica, ki ima 
dve žili. Dovolj je, če se dotak-
nemo na pokvarjenem delu te 
žice in že smo lahko nesrečni. 
Lahko pa Ise tudi poškodovani 
del take dovodne žice dotika ka-
kega železnega predmeta, ki je 
povezan z zemljo in če smo v 
neposredni bližini, nas prav tako 
zadene nesreča. Ta pa se lahko 
zgodi tudi, če menjamo električ-
no žarnico, če uporabljamo li-
kalnik in drugo. Kadar likalnik 
»trese« kot temu pravimo, tedaj 

Kakor kaže, je bila uganka ob-
javljena v letošnji 2 številki »Do-
mačih novic« 25. januarja precej 
lahka, saj smo dobili veliko števi-
lo odgovorov, ki so bili vsi pra-
vilni. 

Žreb j e odločil, da prejme na-
grado Julijana Žemljic, Štajngro-
va 26, p. Benedikt. Nagrado smo 
ji poslali po pošti. Pravilna rešitev 
se glasi: objekt predstavlja lute-
ransko kapelo na pokopališču v 
Zg. Ščavnici. 

Današnja uganka bo verjetno 
nekoliko težja. Uganiti je potreb-
no. kaj slika predstavlja in kaj 
je narobe s tem objektom? 

Pri reševanju vam želimo veliko 
sreče. Odgovore pošljite na Ured-
ništvo Domače novice« Lenart, 
Radgonska cesta ') do vključno 
15. marca 1964. 

je žica, ki segreva likalnik priš-
la v dotik z ohišjem likalnika. 

Znano nam je, da vlažni pred-
meti bolje prevaja jo elektriko 
kot suhi. Nevarno je tedaj stati 
na zemlji, ko uporabljamo elek-
triko, če nismo dovolj zavarova-
ni. Res je sicer, da so nekateri 
l jud je proti elektriki bolje od-
porni kot drugi. Pri tem igra 
vlogo prehrana iin tekočina, ki 
jo človek zavžije. Zelo redki so 
primeri, da nekaterim l judem 
elektrika sploh ne škoduje in so 
imuni proti elektriki. Zdravniška 
veda, ki to raziskuje, si še ni na 
jasnem, k je je temu vzrok. Sicer 
pa je takih ljudi izredno malo 
in ne mislimo si, da smo med 
njimi. 

Da pride do poškodbe izolirane 
žice, ki je povzročitelj raznih ne-
sreč, ni vselej posledica sile udar-
cev in odrgnin, ampak je vzrok 
lahko tudi drugje. V uporabi 
imamo potrošnike elektrike, k i 
porabijo mnogo toka in se pri 
tem močno segrejejo (električne 
peči in štedilniki). Tako se toplo-
ta širi od potrošnika po dovodni 
žici in kvari izolacijo, ki poka 
in se kruši ter odpada. Tako po-
stane taka dovodna žica sčasoma 
nevarna za okolico. Dobro je, če 
te dovodne žice večkrat pregle-
damo in odpravimo okvare. 

Mnogo nesreč zaznamujejo sta-
tistike ob pretrganju žic na 
omrežju. Tedaj pride tudi do 
različne napetosti v omrežju, ki 
služi za razsvetljavo. 

(Nadaljevanje prihodnjič) 

Piše: Josip Merdaus V | | § 
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Po 12 členu zakona o proračunskem 
prispevku iz osebnega dohodka delavcev 
(Uradni list FLRJ, št. 17.300/61, 44-650/61, 
52-766/61 in 30-407/62) in 1. členu pravil-
nika o spremembah in dopolnitvah pra-
vilnika o obračunavanju in plačevanju 
prispevkov iz osebnega dohodka iz de-
lovnega razmerja (Uradni list FLRJ, št. 
5-33/62) j e občinska skupščina občine 
Lenart na seji dne 8. februarja 1964 
sprejela 

O D L O K 
o dopolnilnem proračunskem prispevku 
iz osebnega dohodka delavcev v občini 

Lenart. 

1. člen 
Dopolnilni proračunski prispevek iz 

osebnega dohodka delavcev se predpiše 
za vse delavce in uslužbence, ki so za-
posleni pri gospodarskih organizacijah, 
zavodih, bankah, državnih organih, 
ustanovah, družbenih in drugih organi-
zacijah ter zasebnih delodajalcih kakor 
tudi za vse zaposlene pri obratnih in 
poslovnih enotah navedenih vrst delo-
dajalcev na območju občine Lenart, če-
prav j e sedež njihove matične organi-
zacije v njihovi občini. 

2. člen 
Dopolnilni proračunski prispevek iz 

osebnega dohodka delavcev znaša za vse 
v prejšnjem členu navedene zavezance: 

— 10 % če mesečni osebni dohodki ne 
presegajo 25 tisoč din. 

— 15 % če mesečni osebni dohodki zna-
šajo nad 25 tisoč din. 

Osnova za izračun dopolnilnega pro-
računskega prispevka je proračunski 
prispevek iz osebnega dohodka, ki se 
plačuje po zakonu o proračunskem pri-
spevku iz osebnega dohodka. 

3. člen 
Dopolnilni proračunski prispevek ob-

računan in vplačan po stopnji 10 % 
se sme uporabiti samo za potrebe šolst-
va in j e dohodek občinskega družbene-
ga sklada za šolstvo. 

Sredstva dopolnilnega proračunskega 
prispevka obračunana in vplačana po 
stopnji 10 % se razporedijo na korist, 
njka z občinskim proračunom. 

4. člen 
Svet za družbeni plan in finance 

Skupščine občine Lenart je pooblaščen 
dajati pojasnila in navodila za izvaja-
nje tega odloka. 

5. člen 
Z dnem, ko začne veljati ta odlok, 

preneha veljati odlok o dopolnilnem 
proračunskem prispevku iz osebnega 
dohodka delavcev v občini Lenart 
(Uradni vestnik okraja Maribor, št. 
9-118/62 in 28-386/62). 

Ta odlok vel ja od dneva objave v 
Uradnem vestniku okraja Maribor, upo-
rablja pa se od 1. dne naslednjega me-
seca po objavi. 
Številka: 1/1-010-3/62-5 
Lenart, dne 8. februarja 1964 

Predsednik 
Skupščine občine Lenart 

Edo Zorko 1. r. 

Filmski spored 
GRADIŠČE 

1. marec »DREVO ZA OBEŠANJE. — 
ameriški kavbojski film 

8. marec »SAFIR« 
l.KNABT 

Sporeda ne objavljamo, ker nam ga 
uprava kina ni poslala. 
VOLIČINA 
1. marec ob 15. in 18.30 »LAŽNi ZAKON« 

— italijanski kinemaskopski film 
8. marec ob 15 in 18.30 »PRIDI OČKA« 

— poljski psihološki film 

Urejuje uredniški odbor: Ernest 

Smid, predsednik — člani: Edo 

Zorko, Mirko Košmerl. Jelka Fir-

bas in Tone Stefanec — Odgovorni 

urednik Tone Stefanec — Uredni-

štvo in uprava Lenart, Radgonska 

cesta 9 — Izhaja stalno na 8 stra-

neh drugi in četrti četrtek — Let-

na naročnina 500 din, inozemstvo 

900 din — Tekoči račun pri podruž-

nici NB Maribor štev. 601-11-608-

-103 — Ime: Občinski odbor SZDL 

Lenart — »Domače novice« — Ti-

ska CP »Celjski tisk« Celje 

Dopisujte v 
DOMAČE NOVICE! 

Haši ktaji po teiu 1000 -
Piše: Franc Šuman / J 5 ) 

Ko je šef zagledal prihajajoče 
člane reformacijske komisi-
je z vojsko, se je s svojimi umak-
nil za nekaj sto korakov proti Ra-
dehovi. Ko so strelci začeli rušiti 
in požigati skakaško kapelo, so za-
čeli skakači na vse grlo kričati: 
»Pustite nam našo faro«. Po zru-
šenju skakaške kapele je vojska 
začela razganjati skakače. Ob tej 
priliki je tri ujela in jih odvedla 
v grajski zapor v Radgoni. Po tem 
dogodku je bilo v Lenartu svečano 
cerkveno opravilo. Pod vtisom 
mnogih in upornih Šefovih verni-
kov je komisija iz varnostnih raz-
logov pomnožila svojo vojsko na 
tisoč mož in še istega dne odšla 
proti Mariboru. 

Skakačem pa zaradi požiga nji-
hove kapele ni skočilo srce v 
hlače. Postavili so takoj novo ka-
pelo, v katero so povabili celo le-
narškega župnika Morenusa. 

Leta 1605 se je skakaška sekta v 
imenu lenarške župnije obrnila na 
škofa, naj da preiskati »čudeže«, 
ki so se na tem mestu zgodili in 

dovoli postaviti novo lepo cerkev. 
Prošnja je bila odbita. Potem so 
vložili prošnjo pri deželnem knezu, 
ki je dal po ptujskem mestnem 
župniku vse »čudeže« preiskati. Na 
podlagi poročila preiskovalne ko-
misije je bila prošnja odbita. 

Leta 1609 so se skakači s proš-
njo obrnili na Solnograškega nad-
škofa, da jim dovoli zidavo nove 
cerkve. V prošnji so navedli še 
13 »čudežev«, ki naj bi se zgodili 
pri skakaški kapeli s tistimi, ki 
so se zaobljubili. Med temi so bi-
li Matej Murko, Mežnar od Sv. 
Treh kraljev na Pohorju, Gregor 
Schindler, ki je bil slep, Boštjan 
Fersch iz Šomborta, Ivo Serk, 
Urban Rotman z ženo in otroci, 
Krištof Rozman, Lorenc Schvab 
iz St. Ilja, Klement Viemark, 
otrok Gregorja Grampas iz Šom-
barta, sin Ožbalsa Lukežiča, ki 
je bil baje že mrtev in je oživel, 
ko so se starši zaobljubili. Graj-
skemu gospodarstvu Bori pri Ptu-
ju je leta 1606 in 1608 poginila 
skoraj vsa živina. Ko pa" so se 

zaobljubili, da bodo k skakaški 
kapeli prinesli dar, se je stanje 
izboljšalo. V nekem kra ju so se 
baje pojavile miši v takšni mno-
žini, da so požrle vse, kar je bi-
lo zeleno. Ljudje so darovali po 
eno svečo za cerkev božjega gro-
ba. Nastala je takšna nevihta z 
dežjem, da je miši odneslo v ne-
ki potok, kjer so se potopile. 
Solnograški nadškof je vse proš-
nje odbil. 

30. januarja 1613 leta se je le-
narška župnija skakačev obrnila 
z daljšo prošnjo na papeževega 
nuncija v Gradcu, naj posreduje 
pri papežu Pavlu, ki naj bi na 
podlagi »čudežev« priznal njiho-
vo vero in dovolil gradnjo, nove 
večje cerkve, v katero bi prene-
sli božji grob. Med zadnjimi »ču-
deži«, ki naj bi se zgodili je bil 
tudi ta: Šef je umrl. Ko pa so 
se njegovi p r i j a^ l j i obvezali da-
rovati enega vola za novo cerkev, 
je takoj oživel in vstal. Kot priče 
»čudeža« so to prošnjo podpisali 
hrastovški sodnik M,ihael Tra-

ma ck, upravitelji graščin Murek, 
Negova, Viltuž in plemiči Stuben-
berg, Polhaumb in Wintersfeld. 
Tudi s slednjo prošnjo skakači 
niso ničesar dosegli. Leta 1614 so 
skakaško kapelo do temeljev po-
rušli in zažgali. Skakači pa so jo 
zopet na novo postavili. Ivan 
Ripser sporoča, da so 20. marca 
1615 v Ptuju sestavili zapisnik o 
vseh »čudežih«. 

1. junija leta 1622 je cesar 
Ferdinand izdal zadnji ukaz o 
rušenju skakaške kapele in pre-
gonu skakačev. Ukazal je, naj 
na mestu, k je r je stala kapela, 
postavijo vislice. Leta 1625 ver-
ska komisija v Lenartu ni več 
našla skakačev, ki pa so se še 
vedno na skrivaj sestajali. Pod-
pirali so jih tudi Lutrovci z na-
menom, da bi oslabili katoliško 
vero. Kljub temu pa skakaška 
sdcta ni imela več nobenih pogo-
jev za nadaljnji obsto. 

(Se nadaljuje) 

m 
Odrasli so ob večerih pogo-

sto govorili tudi o najrazlič-
nejših strahovih. Pripovedo-
vali so, kaj vse so sami doži-
veli v temnih nočeh, ko so se 
srečali s samim »hudičem«. 
Zgodbice so podajali tako ži-
vo, da so že sami začeli ver-
jeti v njihovo resničnost. Ja-
kec je njihove zgodbe rad 
poslušal, ker je mislil, da so 
resnične. Zaradi tega pa ga 
je postajalo vedno bolj strah. 

Njegovo telo se je treslo od 
tesnobe, če je hodil po temi. 
Pred očmi so mu bile najraz-
ličnejše pošasti. Odrasli so s 
takim pripovedovanjem na-
pravili iz njega majhnega bo-
jazljivca. Nadaljevali so tra-
dicijo svojih prednikov. Na-
enkrat pa je bilo takih zgod-
bic konec. Kasno v noč so za-
čeli sosedje govoriti o vojni 
in njenih grozotah. 

Njihova ugibanja so se ure-
sničila. Kmalu je cela domo-
vina zažarela v vel ikanskem 
plamenu. Matere in dekleta 
so se oblekle v črnino in sol-
ze so tekle. Pozno v nočeh so 
ljudje z grozo opazovali žare-
če nebo. V daljavi so gorela 
mesta, ki jih je uničeval so-
vražnik. Jakec takrat vsega 
tega ni razumel. Razumel ni 
niti preprosti človek. Ljudstvo 
je molilo in klelo. . 

Možje in fantje so zapuščali 
družine. Sli so v borbo proti 
sovražniku ali proti lastnemu 
ljudstvu. Tuja govorica je za-
gospodarila po slovenski zem-
lji. Po cestah so se pomikale 

kolone pregnanega ljudstva. 
Na licih revnih otrok si videl 
še večjo bedo kot pred vojno. 
Nj bilo kruha, niti navadnih 
koruznih žgancev, ki bi po-
tešili lačne . . . Ljudstvo je 
hrepenelo po svobodi. 



naiih clefovnifk 
KOLEKTIVOV 

V tej številki bomo pisali o Kro-
jaštvu in šiviljstvu v Lenartu. To 
je sicer majhen delovni kolektiv, 
vendar se zlasti letos lahko po-
hvali z lepimi proizvodnimi uspe-
hi. Podjetje je nastalo takorekoč 
iz nič. Leta 1961 so v Lenartu u-
stanovili krpalni servis pod ime-
nom »Breda«. Servis je skraja za-
posloval tri ljudi. Njegova dejav-
nost pa se je kmalu razvila tako, 
da so ustanovili obrtno podjetje, 
o katerem je beseda v tem se-
stavku. V lenarškem Krojaštvu in 
šiviljstvu imajo mnogo problemov, 
ki jih sami ne morejo v celoti za-
dovoljivo rešiti. Eden takih je ob-
čutno pomanjkanje prostorov. 
Prostori, kjer sedaj delajo, so pre-
tesni in tudi sicer precej nepri-
merni, čeprav se nad tem toliko 
ne pritožujejo kot nad utesnjeno-
stjo. Zavzemajo se za pridobitev 
novih prostorov, toda pri tem ne 
uspevajo dovolj, saj je v Lenartu 
takorekoč akuten problem poslov-
nih in stanovanjskih prostorov. 
Pravijo, da bi se zadovoljiti, če bi 
jim odstopili prostor v katerem je 
sedaj vzgojno varstvena ustanova. 
Ob tem pa nastane vprašanje, 
kam premestiti to važno ustanovo, 
saj se prav tako kot podjetje sti-
ska v neprimernih prostorih. Res 
pa je, da bi ta prostor bil za Kro-
jaštvo najbolj primeren, saj je v 
isti zgradbi. 

Krojašt,v6 in šiviljstvo v Lenar-
tu ima trenutno dva obrata. Ene-
ga v Lenartu, drugega pa v Ma-
riboru na Partizanski cesti. Do 
pred kratkim so imeli tri obrate, 
vendar pa obrat v Komarnici ni 
bil rentabilen, zato so ga opustili. 
V tem obratu so izdelovali kon-
fekcijo, ki pa je bila zaradi dalj-
šega prevoza in majhne kapaci-
tete nujno dražja in zato tudi ne-
rentabilna. Delavce iz obrata v 
Komarnici so zaposlili v Lenartu. 

Krojaštvo in šiviljstvo v Le-
nartu zaposluje 18 delavcev in 
5 vajencev. Prvo leto, ko je ob-
stojal še krpalni servis, so zapo-
slovali 3 ljudi, leto dni kasneje pa 
komaj 5. Tako se je število de-
lovne sile najbolj občutno pove-
čalo lani. Ce bi imeli primerne 
prostore, pa bi zaposlili vsaj 4 
nove delavce. 

IZDELUJEJO MOŠKE 
IN ŽENSKE OBLEKE 

Delavci v lenarškem Krojaštvu 
izdelujejo vse vrste moških in žen-
skih oblek po meri. Pravijo, da 
imajo za to vrsto dela dovolj na-
ročil, vendar se jim šivanje po 
meri skoraj ne izplača, zato se 
boli ogrevajo za konfekcijo. Prav 

pri izdelavi konfekcije pa so do-
segli največje uspehe in kar lep 
renome na ožjem tržišču. Tako 
izdelujejo vse vrste konfekcije in 
zaščitne obleke. 

Zanimivo je, da imajo za obleke 
po meri različne cene. V lenar-
škem obratu dobite na primer mo-
ško obleko sešito za 7.500 do naj-
več 9.000 din, kar je odvisno pred-
vsem od kvalitete blaga, medtem 
ko računajo v poslovalnici v Ma-
riboru za moško obleko 11.000 do 
14.000 din. V podjetju se s cenami 
prilagajajo zmožnostim naročni-
kov. 

KONFEKCIJA ZA TOVARNO 
AVTOMOBILOV, 

KONSTRUKTOR IN GOZDNO 
GOSPODARSTVO MARIBOR 
Kakor smo že omenili, se v Kro-

jaštvu in šiviljstvu pri Lenartu 
največ ukvarjajo s konfekcijo. 
Največji odvzemnik je maribor-
ska tovarna avtomobilov, ki je 
samo letos naročila izdelavo 6 ti-
soč delovnih oblek za svoje de-
lavce. Te obleke šivajo na teko-
čem traku,. tako, da je izdelava 
čimbolj poceni, in da na tak na-

Krojaštvo in šiviljstvo Lenart zaposluje 18 delavcev in 5 vajencev. 
Na sliki: v delavnici za šivalnimi stroji. 

S temi sredstvi so nabavili novi 
inventar za delavnice in kupili 
tri šivalne stroje. Verjetno je za-
nimivo, koliko časa delajo eno 
moško obleko. Kakor so nam po-
vedali, je mogoče sešiti eno moško 
obleko v 25 do 30 urah. 

Leta 1962 so v podjetju poslo-
vali še z izgubo, medtem ko se je 
stanje precej izboljšalo. Seveda 
ne gre za neke velike dobičke, ki 
jih razumljivo ni mogoče prečako-
vati v tako majhnem podjetju, 
vendar nam podatek pove. da so 
ob koncu leta 1963 imeli 600 tisoč 
din dobička, pokaže lep napredek, 
ki je upoštevanja vreden in seve-
da pomeni veliko prizadevanje ce-

Za TAM 6.000 delovnih 
oblek letno 

čin povečujejo tudi delovno sto-
rilnost krojačev. Večje količine 
dobavljajo tudi Konstruktorju v 
Mariboru in mariborskemu gozd-
nemu gospodarstvu. Zadnji čas pa 
so navezali poslovne stike celo s 
podjetjem »Snaga« iz Beograda. 
Za to podjetje zaenkrat izdelujejo 
še v manjših količinah posebne 
zaščitne jopiče. Ta ustanova je 
pripravljena naročila povečati, 
vendar jim Krojaštvo, ne more 
ustreči zaradi premajhnih prosto-
rov in pomanjkanja osnovnih 
sredstev, ki pa jih ne morejo na-
baviti v dovoljnih količinah, ker 
nimajo dovolj sredstev na skladih, 
kreditov pa skoraj ne dobijo. 

ŠIVAJO V GLAVNEM NA 
STROJIH ZASEBNIKOV 

Šivajo v glavnem na strojih, ki 
so jih v podjetje pripeljali krojači 
in šivilje sami. Lani so sicer za 
las napredovali, saj jim je uspelo 
najeti kredit v višini 629 tisoč din. 

Prirezovanje blaga je važno opravilo, zato to delo opravljajo dobri 
strokovnjaki. Na sliki: z električnim prirezovalcem gre bolje. 

lotnega kolektiva, saj se je le ta 
•odrekel na račun tega dobička tu-
di višjim osebnim dohodkom. De-
lovni kolektiv se je zavedal, da so 
mu potrebni novi šivalni stroji, 
zato je za ves dobiček nabavil dva 
brzošivalna. električna stroja. V 
podjetju so proizvodnjo precej 
specializirali. Delavce navajajo na 
delo po posameznih delovnih ope-
racijah. To delajo predvsem zara-
di pocenitve svojih uslug, saj je 
konkurenca zelo velika. 

OD 700 TISOČ LETA 1961 NA 
21 MILIJONOV 

LETA 1963 

Leta 1961 so trije zaposleni v te-
danjem krpalnem servisu ustvarili 
700 tisoč din skupnega dohodka, 
leto dni kasneje je pet ljudi ust-
varilo za 6,200.000 din prometa, 
medtem ko se je le-ta ob koncu 
leta 1963 povzpel na 21.444.000 din, 
kar je 33 krat več kot leta 1961. 
Ta podatek tudi pokaže, da je 
produktivnost hitreje naraščala 
kot zaposlenost. 

Lani so v lenarškem krojaštvu 
in šiviljstvu letni plan presegli za 
50 odstotkov. 

Prejšnja leta so imeli v tem 
podjetju skoraj najnižje osebne 
dohodke med vsemi podjetji v le-
narški občini, saj so posamezniki 
dobivali tudi po 10 tisoč din na 
mesec. Lani pa so se tudi osebni 
dohodki izboljšali, tako da imajo 
sedaj povprečno po 23 tisoč din 
na mesec. Letos bi radi osebne 
dohodke povečali. Zavedajo pa se, 
da je to mogoče storiti le ob pove-
čanem prometu, ki bo opravičil 
povečanje osebnih dohodkov. Zato 
planirajo, da bodo to leto ustvarili 

za 30 milijonov din prometa, kar 
je skoraj za 9 milijonov več kot 
v preteklem letu. Ce jim bo to 
uspelo, bodo osebne dohodke tako 
povečali, da ne bo nobenega za-
poslenega, ki bi imel manj kot 25 
tisoč din na mesec. 

Letos oziroma ob koncu pretek-
lega leta so ustvarili tudi prva 
sredstva za sklade. Na skladih 
imajo trenutno 400 tisoč din. Ta 
sredstva pa seveda ne zadoščajo 
za kakršnokoli večje investiranje. 
Dosedaj so s sredstvi tako štedili, 
da niso zaposlovali niti stalnega 
knjigovodjo. Ker pa imajo zaradi 
tega težave, bodo, kot so nam po-
vedali, po vsej verjetnosti zaposlili 
stalno delovno moč, ki bo oprav-
ljala knjigovodske posle. 

TEŽAVE Z MARIBORSKO 
POSLOVALNICO 

Eno poslovalnico so že ukinili, se-
daj pa jim grozi nevarnost, da bo 
potrebno ukiniti še drugo in si-
cer v Mariboru, ki pa ne zaostaja 
za lenarško, saj med drugim v tej 
poslovalnici izdelujejo tudi obleke 
za Ljudsko milico. Zgradbo v ka-
teri je mariborska poslovalnica 
nameravajo v kratkem porušiti. 
Zato sedaj z vso vnemo iščejo no-
ve prostore. Upajo, da jih bodo 
našli po »zvezi«, ki običajno ne 
zataji. Za prostore se namreč ze-
lo potegujejo nekatera večja pod-
jetja, kot je na primer tudi Vele-
tkanina, ki je pravzaprav posred-
nik za lenarško podjetje. Tako je 
bilo na primer naročilo Tovarne 
avtomobilov posredovalo Veletka-
nini, le-ta pa je izdelavo delovnih 
oblek poverila našemu krojaške-
mu podjetju. 

CE BODO NAROČILA, BODO 
DELALI V DVEH IZMENAH 

O krajšem delavniku še zaen-
krat niso razpravljali, ker imajo 
veliko dela. Radi bi pa delavnik 
skrajšali, kar pa bi prišlo edino 
v poštev ob uvedbi dveh izmen, 
ki pa še zaenkrat nista interesant-
ni, saj nimajo niti dovolj naročil 
za uvedbo več izmen, niti strojev 
in trenutno niti ne dovolj ljudi s 
katerimi pa bi bilo najmanj te-
žav, saj bi lahko zaposlili več ne-
kvalificirane delovne sile, ki bi se 
delu na tekočem traku, ki bi ga 
v tem primeru dosledno uvedli, 
zlahka priučila. Ce bodo njihove 
usluge tako kvalitetne kakor do-
sedaj, potem se verjetno ni bati 
naročil, problem pa je še vedno 
s prostori, ki pa jih sami ne mo-
rejo zgraditi, vsaj zaenkrat še ne, 
zato upravičeno kličejo SOS. 


